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 تعاملات بین المللی هر چه بیشتر باشد نگاه مثبتی را در پی 
خواهد داشت و هر دولتی تا اندازه ای که بتواند گسترش روابط با سایر 
کشورها به ویژه همسایگان را در دستور کار قرار دهد مورد تقدیر 
و قدردانی قرار می گیرد. بالاخره در جغرافیایی زندگی می کنیم 
که کشورهایی همسایه ما هستند و برخی از این همسایه ها بسیار 
مهمند. مثلا عربستان  سعودی یک کشور مهم در جهان اسلام و 
جهان عرب است و یکی از کشورهایی است که می تواند نوع نگاه 
سایر کشورها را تحت تاثیر قرار دهد. یا کشوری مثل عمان کشوری 
خوشنام است که به لحاظ تاریخی در روابط میان ایران با سایر 
کشورها همواره تلاش داشته که نقش مثبتی را ایفا کند. لذا آمدن 
و رفتن چنین مقاماتی یک حرکت قابل تقدیر و قابل توجه است. 
اما آنچه مورد توجه بیشتر قرار می گیرد این است که آیا این آمد و 
شدها به نتایجی هم منجر می شود و  آن نتایج در زندگی شهروندان 
ایرانی دیده می شود یا خیر؟ اینکه رفت و آمدهایی صورت گیرد و 
افراد بیایند و بروند  و گفته شود که سفارت ها باز شد و روابط سیاسی 
و دیپلماتیک از سر گرفته شود همه قبول؛ اما چه سود که در کسب و 
کار تجار ایرانی  تاثیری نداشته باشد.  به عنوان مثال یک سرمایه گذار 
سعودی یا عمانی پای خود را به ایران نگذارد که بخواهد کارخانه، 
هتل یا مجموعه ای را بسازد. یا بالعکس اگر یک صادر کننده کالای 
ایرانی نتواند یک مداد در عمان ، سعودی یا عراق بفروشد . در نتیجه 
معیار این است که  این سفرها موقعی می تواند به یک سفر مهم تعبیر 
شود که منجر به نتیجه ای در زندگی مردم ایران گردد. به گونه ای که 
صادر کننده و شهروند ایرانی با عزت و احترام بتواند به کشورهایی 
مثل عربستان یا دیگر کشورها برود و کالای خود را بفروشد و خدمات 
خود را ارائه کند. از آن طرف توریست سعودی، بحرینی، عمانی، 
عراقی، کویتی یا... به ایران بیایند و در شهرهای اصفهان، شیراز، 
تبریز، مشهد و... بروند و به جای اینکه تفریحات خود را در استانبول، 
پاریس یا ژنو بگذرانند در شهرهای کشورمان دلارهای خود را خرج 
کنند و موجب رونق کسب و کار هتل داران و شهروندان ایرانی شوند.  
مجموع این  اتفاقات گرفتن نتیجه مثبت از ارتباط سیاسی با کشورها 
و تاثیر سفرهای دیپلماتیک به پایتخت هاست. اما اینکه به لحاظ 
سیاسی حرف هایی بزنند که دو کشور دوست و برادریم و حرف های 
شعاری که همه جا زده می شود گفته شود اما در عمل شهروندان 
سایر کشورها به جای ایران به کشورهای دیگر بروند و پول های خود 
را خرج کنند و صادر کننده آمریکایی، اروپایی یا چینی هم کالای 
خود را در عربستان یا عراق بفروشد در نتیجه این مراودات، هیچ 
چیزی جز حرف و شعار گیر نمی آید. لذا آنچه که مهم است نتیجه و 
عملکرد است که آیا اینگونه سفرهای سیاسی و دیپلماتیک منجر به 
دستاورد و نتیجه شده است؟ اگر پاسخ مثبت باشد که بسیار خوب 
است و این روال باید ادامه یابد؛ اما اگر پاسخ منفی است که اگر صد 
نفر دیگر هم بیایند و بروند اما منجر به نتیجه نشود فایده ای ندارد. 
البته امید می رود که این رویه منجر به نتیجه بشود. هر چند که 
اکنون ارزیابی از این رفت و آمدها صورت نمی گیرد و باید فرصت و 
زمان داد تا نتیجه لازم حاصل گردد و حداقل باید چند ماه صبر کنیم.  
در اینگونه روابط به نتیجه نگاه کنیم که در نهایت چه نتیجه ای به 

لحاظ سیاسی، اقتصادی و تجاری حاصل می شود.

  سفرهای دیپلماتیک و اهمیت نتایج آن
یادداشت

  لبیک نمایندگان مجلس 
به مقام معظم رهبری

۲۵۰ نفر از نمایندگان مجلس با صدور بیانیه ای 
بر تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری تاکید 
کردند. در این بیانیه آمده است: »یکی از مهم ترین 
شئون مجلس شورای اسلامی تقنین است و 
ما متعهدیم با رعایت جهت تعیین شده در 
سیاست های کلی و قانون اساسی بهترین راه ها 
برای حرکت در آن جهت را مشخص نماییم. 
خود را ملزم می دانیم قانون نویسی را به نحوی 
شفاف انجام دهیم که راه بر تاویل های ناصحیح و 
مغرضانه ببندیم و ناخواسته به تورم قوانین دامن 
نزنیم. در راستای تقنین اموری چون کارشناسی، 
اتقان، جامعیت، قابلیت اجرا، پیراستگی از اضافات، 
روزآمد، حافظ منافع ملی و متعارض نداشتن را 
پیش از آنکه یک امر عنوان قانون به خود بگیرد 

سرلوحه کار خود قرار می دهیم.«

مراسم یادبود مرحوم دعایی
مراسم گرامیداشت نخستین سالگرد درگذشت 
زنده یاد حجت الاسلام والمسلمین سید محمود 
دعایی، نماینده ولی فقیه و سرپرست پیشین 
مؤسسه اطلاعات، سه شنبه ۹ خرداد ۱۴۰۲، 
از ساعت ۱۴:۳۰ تا ۱۷ در محل سالن زنده یاد 
سید محمود دعایی )سالن همایش ها( مؤسسه 
اطلاعات برگزار می شود. در این آیین که با حضور 
شخصیت های فرهنگی و اهالی رسانه برگزار 
 ... می شود، ضمن پخش پیام تصویری آیت ا
آملی، سیدحسن خمینی، غلامعلی  جوادی 
حدادعادل، هادی خانیکی، محمدجواد ظریف، 
حسین مرعشی، یکی از فرزندان زنده یاد دعایی 
و سید عباس صالحی سخنرانی خواهند کرد. 
پخش کلیپ های کوتاه و رونمایی از کتاب »یاد 

یار گره گشا«، از دیگر برنامه های این آیین است. 

 دیدار رئیس صدا و سیما 
با سید حسن نصرا...

رئیس صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران 
با دبیرکل حزب ا... لبنان دیدار کرد. پیمان جبلی، 
رئیس سازمان صدا و سیما جمهوری اسلامی ایران 
که به لبنان سفر کرده است با سید حسن نصرا...، 
دبیرکل حزب ا... دیدار و گفت وگو کرد. دو طرف در 
این دیدار در خصوص مسئولیت ها و ماموریت های 
محور مقاومت در زمینه رسانه و چالش های 
سیاسی و رسانه ای به عنوان بخشی از مقاومت 
فراگیر در مقابله با دشمن صهیونیستی تبادل نظر 
کردند. در این دیدار کاردار سفارت ایران در بیروت 

نیز حضور داشت. 

دولت لایحه عفاف و حجاب را تعیین 
تکلیف کند

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اسلامی گفت که احتمالا هنوز دولت و قوه قضائیه 
به جمع بندی درباره لایحه عفاف و حجاب 
نرسیده اند، لذا لازم است دولت این موضوع را 
سریعا تعیین تکلیف کند. احمد راستینه با اشاره 
به سخنان دیروز رئیس مجلس شورای اسلامی 
مبنی بر این که دولت به دنبال اصلاح لایحه عفاف 
و حجاب است، تصریح کرد: یک بحث درباره لایحه 
عفاف و حجاب مطرح است که گویا هنوز مشخص 
نیست لایحه ای که دولت به مجلس شورای 
اسلامی ارائه داده لایحه مدنظر قوه قضائیه است یا 
لایحه ای بوده که با تغییرات در دولت انجام شده و 
به مجلس ارسال شده است؟ وی ادامه داد: امکان 
دارد که هنوز دولت و قوه قضائیه به جمع بندی 
درباره لایحه عفاف و حجاب نرسیده باشند لذا 
باید دولت سریعا لایحه را تعیین تکلیف کند تا 
این هفته در مجلس شورای اسلامی اعلام وصول 
شده و به کمیسیون های تخصصی برای بررسی 

ارجاع شود. 

مرزهای ما مرزهای دوستی است
جانشین فرمانده کل انتظامی کشور و امیر 
»کیومرث حیدری« فرمانده نیروی زمینی ارتش 
ایران وارد منطقه سیستان شدند. سردار »قاسم 
رضایی« در بازدید از مرز در زابل گفت: در مرز 
مشترک ایران و افغانستان چند باری است که 
از طرف حاکمان افغانستان اشتباه رخ می دهد و 
روز گذشته نیز اقدام تیراندازی بیجا اتفاق افتاد. 
سردار قاسم رضایی با بیان اینکه از طرف نیروهای 
مرزبانی اقدام متقابل نسبت به تیراندازی انجام 
شد، تصریح کرد: نیروهای مرزبانی این موضوع 
را مدیریت کردند و متاسفانه یکی از همکاران به 
شهادت رسید و ۲ نفر دیگر نیز مجروح شدند. وی 
تاکیدکرد: به کشورهای همسایه می گوییم که 
مرزهای ما مرزهای دوستی است و نباید اجازه 

دهیم اتفاق ناگواری پیش بیاید. 

پیگیری موضوع حقابه هیرمند 
نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شورای 
اسلامی بر لزوم اتخاذ تدابیری برای تعیین تکلیف 
حقابه هیرمند تاکید کرد. رحمت ا... نوروزی در 
جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی با 
تسلیت شهادت مرزبانان در درگیری روز گذشته 
در مرز ایران و افغانستان اظهار کرد: باید موضوع 
حقابه مردم سیستان و حقابه هیرمند پیگیری 
شده و تدابیر اساسی برای سد کمال خان و 
بخشی آباد صورت گیرد. این عضو کمیسیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی همچنین بر لزوم 
تامین محصولات اساسی تاکید کرد و خواستار 
ارائه لایحه همسان سازی حقوق بازنشستگان و 
توجه به موضوع تنش آبی در استان گلستان شد. 

مهدی ذاکریان  
تحلیلگر مسائل بین الملل 

خبــــر
 محمد باقر قالیباف:   

همکاری و هم افزایی بین دولت و مجلس باید 
در دستور کار باشد

رئیس مجلس با بیان اینکه بررسی اجمالی و منصفانه نشان 
می دهد مجلس یازدهم از حیث قانونگذاری بسیار موفق تر از 
مجالس گذشته عمل کرده است، اظهار داشت: تصویب قانون های 
ضد رانت همچون قانون تسهیل مجوزهای کسب و کار، تصویب 
قوانین ضد دلالی و سوداگری همچون مالیات بر خانه های خالی 
و مالیات بر عایدی سرمایه، حمایت از اشتغال جوانان با تصویب 
قانون جهش تولید دانش بنیان، توجه به مسأله حیاتی پیری 
جمعیت با تصویب قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، 
تصویب قانون رتبه بندی معلمان، افزایش ویژه حقوق سربازان، 
حمایت از دستاوردهای کشور با تصویب قانون اقدام راهبردی 
بخشی از اقداماتی است که برای تصویب برخی از آنها در مجالس 
قبل به دلایل مختلف سال ها اراده ای وجود نداشت. محمد باقر 
قالیباف گفت: تأکید رهبر معظم انقلاب بر وظیفه قانونگذاری 
مجلس و فاصله قابل توجه مجلس یازدهم با مجالس گذشته در 
تصویب قوانین راهبردی و ناظر به مسائل کشور هسته مرکزی 
حمایت ویژه ایشان از اقدامات مجلس بود. همچنین اینکه فعالیت 
مجلس با برخی نقاط ضعف همچنین با حاشیه های ساخته شده 
همراه است که بر برآیند کلی عملکرد مثبت مجلس سایه انداخته 
است. هر دوی اینها امکان قضاوت در خصوص فعالیت مجلس و 
امکان دیده شدن این فعالیت را در اذهان عمومی تحت الشعاع 
قرار داده است. وی افزود: تأکید رهبر معظم انقلاب بر این نقاط 
ضعف در سال پایانی در عین حمایت ایشان از برآیند کلی عملکرد 
مجلس انقلابی وظیفه سنگینی بر دوش ما برای رفع کاستی ها 
قرار می دهد و برای جریان انقلابی توجه به متن اصلی یعنی برآیند 
کلی کارنامه مجلس را یادآور می شود تا بتوانیم با دیدی جامع و 
واقع بینانه و همزمان به قوت ها و ضعف ها قضاوتی دقیق و منصفانه 
داشته باشیم. رئیس قوه مقننه بیان کرد: شکر نعمت حمایت ویژه 
رهبر انقلاب از مجلس یازدهم تنها در صورتی امکان پذیر است که 
به توصیه های ایشان در تقویت و تکمیل نقاط قوت و برطرف کردن 
نقاط ضعف در سال پایانی مجلس عمل کنیم به گونه ای که پایان 
این دوره مجلس، جامعه و مخصوصا نیروهای انقلابی به کارآمد 
بودن مجلس انقلابی باور قلبی داشته و از عملکرد برجسته آن در 
مقایسه با سایر مجالس مطلع باشند. بر این اساس توصیه های 
روشن ایشان نقشه راه سال آخر ما و شامل موارد زیر خواهد 
بود: روند نهایی کردن نقشه راه بسته تحول در قوانین اقتصادی 
و نهایی کردن قوانین بر زمین مانده غیر اقتصادی با جدیت و تا 
روز آخر مسئولیت باید ادامه پیدا کند تا قوانین راهبردی اساسی 
مخصوصا در حوزه اقتصاد نهایی شود. آنچه مجلس انقلابی از خود 
به یادگار خواهد گذاشت تصویب این قوانین اصلی و مادر است که 
برخی از آنها اگر در مجالس گذشته تصویب می شد مجریان امر 
می توانستند بر پایه آنها در مدت زمانی معقول شرایط حداقلی 
برای یک زندگی خوب را در عرصه های اقتصادی، اجتماعی، 

فرهنگی و سیاسی فراهم کنند.

قوه  رئیس  ملی:  آرمان    
قضائیه روز یکشنبه در گردهمایی 
رؤسای نمایندگی های جمهوری 
اسلامی ایران در خارج از کشور با 
اشاره به پیشرفت های روزافزون 
عرصه های  در  اسلامی  ایران 
مختلف اظهار داشت: امروز ایران 
اسلامی با وجود همه توطئه هایی 
که از سوی دشمنان اعِمال شده، 
با اقتدار و عزت در حال پیشرفت 
است؛ بر همین اساس و منطبق 
روزافزون،  پیشرفت  همین  با 
همانگونه که مقام معظم رهبری 
نوین  نظم  ما در  تاکید کردند، 
جهانی باید جایگاه خود را تثبیت 
کنیم. حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محسنی اژه ای با تقریر 
نوین  نظم  مقتضیات  تشریح  و 
جهانی گفت: در قالب نظم نوین 
جهانی شاید لازم باشد در برخی 
از مقررات، ساختارها، مشی ها و 
ارتباطات میان دستگاهی در داخل 
کشور تجدیدنظر کنیم؛ شاید لازم 
باشد در این قالب نوین، بیشتر از 
تجربیات دیگران استفاده کنیم و 
تجربیات خود را بیش از پیش در 
اختیار دیگران قرار دهیم. رئیس 
دستگاه قضا  با اشاره به تدوین سند 
تحول در دستگاه قضایی و سیر 
ارتقاء و تعالی آن افزود: ما دوره فعلی 
در قوه قضائیه را دوره »تحول و 
تعالی« نامیده ایم و هدف مان از این 
نامگذاری آن است که نشان دهیم 
به صورت روزانه می خواهیم مسیر 
بهبود و پیشرفت و رفع کاستی ها 
را در پیش بگیریم و از درجا زدن 
و در گذشته ماندن، بپرهیزیم. 
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: 
امروز با توجه به تحولات روزانه ای 
که در عرصه های مختلف جهانی 
به وقوع می پیوندد، نیاز داریم تا 
در راستای مسئولیت های خود 
از جمله پیشگیری از وقوع جرم 

ارتباطات  مجرمان،  تعقیب  و 
بین المللی خود را گسترش دهیم 
را  و ساختاهای خود  قوانین  و 
منطبق بر این گستردگی  ارتباطات 
تنظیم کنیم. امروز شاهدیم که 
عمل مجرمانه ای در گوشه ای از 
دنیا به وقوع می پیوندد و منشأ و 
نتیجه آن در داخل ظاهر می شود؛ 
لذا ما نمی توانیم فارغ از گسترش 
ارتباطات با دستگاه دیپلماسی، امور 
محوله خود را در عرصه بین المللی 
به نحو مطلوب پیش ببریم. محسنی 
اژه ای با اشاره به تأثیر و تأثر مسائل 
یکدیگر  بر  گوناگون  حوزه های 
گفت: امروز نمی توانیم با اتکای 
صرف به مسائل سیاسی یا امنیتی 
یا نظامی یا فرهنگی، مسائل کشور 
را حل کنیم و به پیش ببریم؛ امروز 
هم امنیت لازم است و هم رفاه؛ 
امروز هم تعالی لازم است و هم 
تمدن سازی اسلامی؛ ما باید به 
این مقوله ها به صورت یکپارچه 
همه  از  بهره گیری  با  و  بنگریم 
ظرفیت های موجود، در عرصه های 
برسیم. پیشرفت  به   مزبور 

رئیس عدلیه با اشاره  به اولویت 
مسائل اقتصادی در کشور افزود: ما 
امروز اگر نتوانیم در عرصه اقتصادی 

به پیشرفت و خودکفایی مطلوب 
نائل شویم شاید در مسائل سیاسی 
و امنیتی و بروز ناهنجاری های 
مواجه  مشکل  با  نیز  اجتماعی 
شویم؛ یکی از شاخصه های اصلی 
در امر پیشرفت اقتصادی، تأمین 
امنیت سرمایه گذاری در کشور 
است؛ ما در قوه قضائیه و دستگاه 
دیپلماسی در این عرصه می توانیم 
هم افزایی زیادی داشته باشیم. وی 
عنوان کرد: یکی از برنامه های من 
از زمان بر عهده گرفتن مسئولیت 
ریاست دستگاه قضا، ایجاد فضای 
مطلوب برای جذب سرمایه گذاری 
در کشور از ناحیه اتباع ایرانی مقیم 
خارج از کشور و حتی اتباع خارجی 
بود؛ اگرچه در راستای تحقق این 
مهم، گام هایی برداشته شده اما 
آن تحول مطلوب در این عرصه 
قوه  رئیس  است.  نشده  محقق 
قضائیه ادامه داد: تبعه ایرانی مقیم 
خارج از کشور که می خواهد در 
داخل ایران سرمایه گذاری کند، 
در وهله نخست نیازمند تسهیل 
در رفت وآمد است و در وهله بعد، 
می خواهد اطمینان یابد که سرمایه 
او به سبب تغییر یک دولت یا وزیر 
یا اتخاذ یک سیاست مقطعی، ضایع 

و زایل نمی شود؛ ما در دستگاه 
قضایی و  دستگاه دیپلماسی باید 
در نتیجه هم افزایی با یکدیگر، 
در مسیر تحقق این خواسته های 
اتباع ایرانی گام برداریم. رئیس قوه 
قضائیه با اشاره به ظرفیت موجود در 
شورای عالی ایرانیان خارج از کشور 
بر ضرورت افزایش بهره گیری از 
ظرفیت های این شورا به منظور 
رسیدگی  مطلوب تر بر امور ایرانیان 
خارج از کشور تاکید کرد. محسنی 
اژه ای با اشاره به مقوله بازگشت 
کشور  از  خارج  مقیم  ایرانیان 
اظهار داشت: به زعم ما و از نظر 
ما، بسیاری از ایرانیان مقیم خارج 
از کشور می توانند به وطن خود 
بازگردند و بازگشت آنها به ایران 
نه تنها هیچ ایراد و ضرری ندارد 
بلکه واجد منفعت برای خودشان 
و کشور است؛ بالعکس، از نظر ما، 
این ماندن آنها در خارج از کشور 
است که واجد ضرر است. در هر 
صورت وقتی مقامات کشور و سران 
قوا موافق بازگشت ایرانیان خارج از 
کشور به وطن هستند باید بررسی 
کرد که چرا این مهم به صورت کامل 
محقق نمی شود؛ باید موانع را رفع 
کرد؛ بسیاری از موانع و گره های 
کار را می توان با هزینه کم رفع کرد 
و جلوی وقوع بسیاری از مسائل و 
دردسرها را گرفت. قاضی القضات 
تصریح کرد: حتی آن فرد ایرانی 
مقیم خارج نیز که در داخل کشور 
با مسئله  یا پرونده ای حقوقی یا 
کیفری مواجه است، بحث بر سر 
این ندارد که به این مسئله یا پرونده 
رسیدگی نشود، بلکه تاکید او آن 
است که به محض ورود به کشور در 
فرودگاه، بلافاصله دستگیر نشود تا 
او بتواند پس از رسیدن به وطنش، 
موجود،  قانونی  مسیرهای  از 
درخصوص مسئله یا پرونده خود، 
پیگیری های مقتضی را انجام دهد.

رئیس قوه قضائیه:

بازگشت ایرانیان خارج از کشور هیچ ایراد و ضرری ندارد
 اظهارات درباره

»سوخو۳5« گمانه زنی است

  وزیر دفاع در پاسخ به سؤالی 
درباره برخی گمانه زنی ها و اخبار 
پیرامون خرید جنگنده »سوخو۳۵« 
از روسیه و احتمال ورود آن به کشور 
در آینده نزدیک، عنوان کرد: ما 
و  هستیم  تولیدکننده  خودمان 
در بخش صنعت هوایی در حوزه 
ترابری،  هواپیمای  جنگنده ها، 
هواپیمای آموزشی و سایر بخش ها 
کار می کنیم اما اگر درباره توان 
کنیم،  نیاز  احساس  دفاعی مان 
سعی می کنیم از هر کشوری که 
امکانات فناوری و یا تجهیزات داشته 
باشد، دریافت کنیم. امیر آشتیانی 
ادامه داد: مباحث مطرح شده درباره 
جنگنده سوخو نیز بیشتر گمانه زنی 
است؛ البته بر اساس قراردادهایی 
که جمهوری اسلامی ایران از قبل 
در حوزه های مختلف با کشورهای 
مختلف داشته  است، کار را دنبال 
هر  در  است  ممکن  می کنیم، 
مقطعی بعضی از آن ها به نتیجه 
برسد و بگوییم موردی که مثلًا ۵ 
سال پیش قرارداد آن را بستیم، الآن 

به نتیجه رسیده است. 

مهمانان خارجی »مهم« در مسیر ایران

سلطان عمان حامل چه پیامی برای تهران است؟

اجازه تعدی به مرزهایمان 
را نمی دهیم

امیدهای زیادی به نتایج 
سفر سلطان عمان داریم

مجلس  در  بجنورد  نماینده   
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
اجازه تعدی به مرزهایمان به ویژه 
هیچ کشوری  به  را  مرز شرقی 
نمی دهیم، گفت: تنش اخیر در مرز 
افغانستان نیاز به اتخاذ تدابیر ویژه 
و پاسخ قاطع دارد. محمد وحیدی 
اظهار داشت: عده ای با دیدن مهر 
و عطوفت ایرانیان تصور می کنند 
قادر به تعدی به مرزها و به شهادت 
رساندن سربازان ما هستند که به 
صورت جدی نیاز است در نظام 
نیروهای  دیپلماسی و مجموعه 
مسلح، همچنین کمیسیون امنیت 
ملی مجلس این موضوع با قاطعیت 
دنبال و تدابیر ویژه ای اندیشیده 
شود. وی ادامه داد: تنشی که در 
مرز افغانستان ایجاد شد، شهادت 
دو مرزبان را در پی داشت البته این 
موضوع با دستور رئیس مجلس در 
کمیسیون امنیت ملی باید بررسی 
شود و با توجه به رویکردی که در 
سطح کشور وجود دارد، نیاز به اتخاذ 

تدابیر ویژه و پاسخ قاطع دارد. 

 وزیر خارجه پیشین ایران در 
آستانه سفر پادشاه عمان به تهران 
به روابط تاریخی دو کشور پرداخت. 
علی اکبر صالحی گفت: زمانی که در 
مورد روابط ایران و عمان صحبت 
می کنم به یاد روزهایی می افتم 
که وزیر خارجه کشورم بودم، در 
آن زمان سعادت آن را داشتم که 
برای چندین بار با سلطان قابوس 
بن سعید، پادشاه فقید عمان دیدار 
کنم. من از نزدیک شاهد اهتمام و 
تلاش های خستگی ناپذیر وی در 
زمان مذاکرات ایران و آمریکا برای 
رسیدن به توافق با وساطت مسقط 
بودم. صالحی ادامه داد: ما اکنون  
میزبان سلطان هیثم بن طارق، 
پادشاه کنونی عمان هستیم و ایشان 
بهترین جانشین برای آن پادشاه 
فقید است، ما امیدهای زیادی داریم 
که نتایج این سفر به سود ملت دو 

کشور و تمام منطقه خواهد بود. 

 آرمان ملی- سفر پادشاه عمان به ایران، 
حامل پیام های مهمی است و عمان قصد 
دارد تا از تمامی ظرفیت های در دسترس 
خود جهت تسهیل روند میانجیگری میان 
تهران و واشنگتن استفاده کند. در سال های 
گذشته، عمان از طریق وزارت خارجه کشورش 
اقدام به مذاکرات و بحث هایی پیرامون 
میانجیگری، کرده است اما حساسیت این 
سفر به اندازه ای بالاست که این بار، پادشاه 
عمان، شخصا قصد صحبت و میانجیگری 
دارد. با این حال، همچنان مشخص نیست 
که روند این مذاکرات دقیقا به دنبال احیای 
چه نسخه ای از توافق برجام است. آیا آنها 
می خواهند برجام سال ۲۰۱۵ را احیا کنند یا 
نسخه ای از برجام را مد نظر دارند که پیش تر 
اتحادیه اروپا در قالب طرحی خواستار حصول 
توافق در مورد آن شده بود یا اساسا طرحی 
تازه برای احیای برجام در کار است. بسیاری 
از کارشناسان در حوزه بین الملل بر این باور 
هستند که اگر بنا بود سفر پادشاه عمان صرفا 
یک رد و بدل ساده پیام با میانجیگری عمان 
صورت گیرد، چندان منطقی نبود که پادشاه 
عمان شخصا برای این کار اقدام کند و بدون 
تردید راه های دیپلماتیک ساده تر دیگری 
نیز وجود داشت تا این مسئله انجام شود. 
کارشناسان حوزه بین الملل اعتقاد دارند که 
اگر روند مذاکرات احیای برجام به سمت و 
سوی مثبتی پیش برود، می توان امیدوار بود 
که ایران و کشورهای منطقه از شرایط بسیار 
خوبی بهره مند خواهند شد. شکی نیست 
که غرب به خوبی از اقدامات هسته ای ایران 
باخبر است و به خوبی می داند که ایران با 
توجه به سابقه قبلی آمریکایی ها و اروپا در 
قالب نسخه اولیه توافق برجام، حاضر نیست 
به نسخه ای جدید از این توافق آن هم در 
شرایطی که هیچ تضمینی نیست دولت های 
آتی آمریکا به توافقات دولت شان پایبند باشند، 
تن بدهد. البته که عمانی ها نیز از این ماجرا 
باخبر هستند. از این رو، به نظر می رسد که 
سلطان عمان با علم به تمامی این مسائل، قصد 
گفت وگو دارد و همین ماجرا کنجکاوی ناظران 
و تحلیلگران در مورد دستاوردهای سفر وی به 
ایران را تا حد زیادی برانگیخته است. در همین 
خصوص بدر بن حمد البوسعیدی، وزیر خارجه 
عمان در خصوص سفر هیثم بن طارق، پادشاه 
این کشور به تهران در صفحه توییتر خود 
نوشت: سفر تاریخی پادشاه عمان به جمهوری 
اسلامی ایران بازتاب دهنده اهتمام سران دو 

کشور برای تعمیق روابط سودمند دوجانبه و 
همچنین اهمیت دادن به مشورت در سطح 
سران در خصوص بسیاری از مسائل منطقه 
و جهان در راستای حمایت از صلح و ثبات و 

شکوفایی است. 
  استقبال رسمی از سلطان عمان 

آیین استقبال رسمی رئیس جمهور اسلامی 
ایران از سلطان »هیثم بن طارق آل سعید« 
که برای نخستین بار در قامت پادشاه عمان 
به تهران سفر کرده است، روز گذشته در 
مجموعه فرهنگی - تاریخی سعدآباد تهران 
برگزار شد.  این مراسم با نواختن سرود ملی 
دو کشور همراه شد و سپس سران دو کشور 
از یگان تشریفات حاضر در محل سان دیدند و 
هیات های عالیرتبه همراه را به یکدیگر معرفی 
کردند. رئیس جمهور کشورمان و سلطان عمان 
پس از این مراسم به شکل خصوصی با یکدیگر 
دیدار و گفت وگو کردند و پس از آن نشست 
مشترک هیات های عالی رتبه دو کشور برگزار 
.. رئیسی  . شد. این در حالی است که آیت ا
رئیس جمهور که دوم خرداد سال گذشته 
در صدر هیأتی عالی رتبه و به دعوت پادشاه 
عمان و با هدف ارتقای روابط در حوزه های 
تجارت، حمل و نقل، انرژی، گردشگری و 
به ویژه گردشگری سلامت عمان سفر کرده 
بود در بدو ورود به فرودگاه ویژه سلطنتی 
مسقط سلطان عمان شخصا برای استقبال از 
رئیسی پای پرواز آمد و او را به کاخ سلطنتی 
همراهی و آئین استقبال رسمی را هم در 
کاخ العلم برگزار کرده بود.  در این سفر ۱۲ 
سند همکاری در حوزه های انرژی، سیاسی، 
حمل و نقل، همکاری های دیپلماتیک، روابط 
تجاری و اقتصادی، علمی، محیط زیست و 
ورزشی به امضا رسید. پادشاه عمان در راستای 
تقویت روابط دوستانه دوکشور در زمینه های 
مختلف و گسترش همکاری ها و بررسی 
آخرین تحولات منطقه و جهان به مدت دو روز 

به تهران سفر کرده است.
  ترافیک سفرهای دیپلماتیک 

به نظر می رسد که هفته جاری به لحاظ 
دیپلماتیک هفته شلوغ و پر رفت و آمدی برای 
مقامات کشورمان باشد. چرا که بجز سلطان 
هیثم پادشاه عمان مقامات دیگر کشورهای 
منطقه نیز در رده های مختلف طی روزهای 
آینده به تهران سفر خواهند کرد. چنانکه 
مدیرکل روابط عمومی دفتر ریاست جمهوری 
در توییتی اعلام کرد که به زودی مهمانان 
خارجی مهمی به ایران می آیند. محمدمهدی 

رحیمی در توییتر نوشت: »سلطان عمان به 
تهران آمده است. رئیس شورای مصلحت 
مقام کشور  عالی ترین  یعنی  ترکمنستان 
همسایه شمالی سه شنبه به ایران می آید و 
به زودی مهمانان مهم دیگری هم خواهند 
آمد. آنها که درباره چرایی و تاثیر این رفت 
و آمدها سوال دارند، نگاهی به روند افزایش 
تجارت با  همسایگان و نیز تحولات منطقه 
بیندازند.« این در حالی ست که گفته شده 
مسئول شورای عالی امنیت ملی عراق نیز طی 
روزهای آینده به تهران خواهد آمد. حال باید 
دید این رفت و آمدهای سیاسی و دیپلماتیک 
چه دستاوردهایی به جهات مختلف برای 

کشورمان به ارمغان خواهند آورد. 
  روابـــط با عمان در بالاترین سطح 

قرار دارد
سفیر ایران در عمان در ارتباط با سفر 
سلطان این کشور به تهران با بیان اینکه طیف 
وسیعی از موضوعات و مسائل در روابط دو 
جانبه ایران و عمان وجود دارد که در جریان 
سفر سلطان عمان به تهران در ارتباط با آنها 
رایزنی و گفت وگو خواهد شد، اظهار داشت: با 
توجه به روند تحولات منطقه و عرصه بین الملل 
طبعا انجام این سفر در مقطع کنونی از اهمیت 
مضاعفی برخوردار است علی نجفی خوشرودی 
با بیان اینکه در مدت اخیر تحولات مهمی 
را در منطقه شاهد بوده ایم و این تحولات 
اقتضا می کند که دو کشور ایران و عمان که 
از روابط دوستانه ای برخوردارند در سطوح 
عالی در مورد این مساله و تحولات رایزنی 
و گفت وگو کنند، گفت:  از دیگر موضوعاتی 
که معمولا در این گفت وگوها مورد توجه قرار 
می گیرد مسائل دو جانبه و آخرین تحولات 
بین دو کشور در این زمینه است. وی   با اشاره 
به سطح روابط سیاسی دو کشور و با بیان 
اینکه  ایران و عمان  در کنار همکاری های 
سیاسی، همکاری های اقتصادی و ارتقاء 
سطح تعاملات اقتصادی را نیز مد نظر دارند، 
افزود: ایران و عمان از ظرفیت های خوبی برای 
گسترش همکاری هایشان در حوزه هایی 
همچون حمل و نقل، ترانزیت، انرژی و انجام 
سرمایه گذاری های مشترک برخوردار هستند. 
نجفی با تاکید بر اینکه روابط ایران و عمان در 
حال حاضر در بالاترین سطح خود قرار دارد، 
ادامه داد: امیدواریم که سفر دو روزه سلطان 
عمان به تهران در هفته جاری باعث تقویت 
هر چه بیشتر مناسبات دوستانه بین ایران و 

عمان شود .


